
התורה היא החכמה הגדולה ביותר בעולם, והגם 
שהאדם אינו מבין, מכל מקום זו היא האמת, זו 
חכמת ד'. ואם כן כשלומד תורה הוא לומד את 
חכמת ד', ואין דבר גדול מזה. ולכן כשהאדם 
לומד תורה, בין אם הוא לומד 'שור שנגח את 
הפרה' או 'המניח', הרי בזה הוא מקיים את העולם 
שנברא בעשרה מאמרות. הכוונה של יהודי צריכה 
להיות ללמוד תורה ולקיים את העולם שנברא 
בעשרה מאמרות, כי הכל נעשה בכח התורה. 
שהרי תלמוד תורה כנגד כולם, וללא תורה אין 
שום דבר. וכשם ש"ד' אחד" הוא התורה )כיון 
שכוחן של תיבות אלו הוא מכח היותן תורה(, 
וצריך ללמוד  'המניח את הכד'  זה תורה,  כך 

ולקיים את העולם.

ידידי היקרים! אנו אנשים קטנים מאד, סבורים 
אין  ובאמת  חכמה,  היא  אוירון  שלהטיס  אנו 
והכוחות  רק מציאת החכמות  זו חכמה, אלא 
שהקב"ה המציא וקבע בבריאה, ואין אנו משיגים 
את החכמה, אלא רק רואים את המציאות כפי 
התורה  וחכמת  בבריאה,  והניח  ברא  שהקב"ה 
היא החכמה הגדולה ביותר, והעיקר הוא ללמוד 
תורה ולדעת את חכמת התורה, כי מי שהוא ללא 
חכמת התורה, לא רק שחסר ביהדותו, אלא גם 

אינו אדם כלל.

להחזיק בתורה בכל הכח

שמעו יקירי וראו מה קורה ללא תורה ועד היכן 
מגיעים בלעדיה! העם היהודי הוא עם קטן, אבל 
יש לו תורה גדולה ועתיקה, והעם הקטן הזה עבר 
צרות רבות במשך כל התקופות, והיהודים עמדו 
בניסיונות רבים מאד, הכריחו אותם לעבור על 
עניינים רבים מהתורה, היתה אינקוויזיציה, כפו 
את בני ישראל לשמד ולדברים הגרועים ביותר, 
ובפרשת 'ילדי טהרן' )שנת תש"ב-תש"ג( הכריחו 
את ילדי ישראל לעבור איסורים, לאכול חזיר 

ושאר מאכלות אסורות. 

דבר זה נובע ממה שלא משיגים מהי החכמה 
האמיתית, שהיא חכמת התורה, מורגלים לחשוב 
העולם,  אומות  חכמות  כאשר  היא  שחכמה 

סבורים להיות 'אדם אינטליגנטי'. אבל האמת 
שהיהודי של פעם )די פארצייטישער ייד( הוא 
החכם הגדול. הוא איש החסד ואיש האמת, הוא 

עבר את הכל ונשאר קיים.

עלינו להחזיק היטב במצוות, ביהדות, לא להישבר 
נעשים  הדת,  בענייני  רואים  שאנו  מה  מכל 
מעשים נוראים במדינה הקטנה הזו! היכן שמענו 
בצעירותנו שכפו לאכול חזיר? והיום מתהלכים 
ברחוב עם בשר חזיר למכירה! והסיבה לזה מפני 
שהיום חושבים שהחכמה היא החכמה העולמית, 

ואומרים 'היה נהיה ככל הגוים בית ישראל'. 

והתורה  התורה,  היא  היהודית  החכמה  אבל 
אמרה )דברים ד ו( "כי היא חכמתכם ובינתכם 
לעיני העמים", שלהיות יהודי ולקיים את התורה 
צריך למסור  זה  ועל  הגדולה,  היא החכמה  זו 
נפש, וכשמוסרים נפש על תורה, על חכמה. זה 
מה שצריך להיות מושרש אצל יהודי – תורה 

ותורה ותורה!

היכן נשמע שמונעים מילד יהודי לדעת מי היו 
אברהם יצחק ויעקב, ומי היה משה רבינו? איך 
יתכן דבר כזה?! הרי זה ממש כמסירה לשמד! 
לשמד,  יהודים  שכפו  הגויים  עשו  כפי שפעם 
לקרוע  צריך  כך  ועל  יהודים!  עושים  היום  כך 
קריעה! עלינו להחזיק בכל הכח כנגד זה, ועל 
זה צריכה להיות המלחמה שלנו, כי זוהי החכמה 
והשכל שלנו, ואילו אנשי "העולם" הם רוצחים 

וגזלנים ממש.

ביהדות, בתורה,  היחידה היא להתחזק  העצה 
ללמוד תורה באופן שיהיה ברור, ככל שהדבר 
ברור אצל האדם כך החכמה )האמתית( ברורה 
לו, שהרי התורה היא החכמה של השי"ת, זו היא 
החכמה והשכל היהודי. יש ללמוד ולדעת מסכת 
אחר מסכת, ולחזור מסכת אחר מסכת, להחזיק 
בתורה ויראת שמים, ובמידות טובות, לא להתפעל 
מהרחוב שהם יודעים רק 'אכול ושתה כי מחר 
נמות', והם מסתובבים, רוקדים ושרים בתערובת, 
עוסקים במשחקים בזמן שיהודים נמצאים בעת 
צרה, כל ההנהגה הזו היא כנגד היהדות וחכמת 
התורה, ועלינו להתפלל לד' שיעזור לנו, ולצפות 

שיגאל אותנו מהצרות ונזכה לגאולה שלמה.
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אליך בן ישיבה

 "מי שהוא ללא
 חכמת התורה,

אינו אדם כלל" 

את  לנו  שהעניק  העולם,  בורא  אתנו  עשה  גדול  חסד 
הרשות ואת החובה להתפלל לפניו, לבקש ממנו כל מה 

שנרצה ונחפוץ בו. 

זכה דורנו וברוך ה' אלפי בחורים צעירים חובשים את 
ספסלי בתי המדרש בישיבות הקדושות. כולנו חכמים, 
יודעים את התורה. גם אתה, בחור  נבונים, כולנו  כלנו 
יקר, הנך אחד מאותם ריבוא ריבואות חיילים העומדים 
ומשרתים את הקדוש ברוך הוא בכל רגע משעות היממה. 

כשבחור ישן כדי שיהיה לו כח לעמול בתורה הקדושה, 
הוא מקיים את רצון ה'. כשבחור אוכל כראוי כדי לשמור 
על בריאותו ועל כוחותיו, הוא זוכה לשכר רב על כך, אם 
כוונתו לשם שמים. כך גם בעת שהוא נוסע באוטובוס 
או צועד ברגליו אל הישיבה, ובכל פעולה שהוא עושה 

במשך היום. 

הקדוש  עם  שלנו  הקשר  את  הכל,  ככלות  אחרי  אבל 
ברוך הוא אנחנו מרגישים בעיקר בזמן התפילה, ובפרט 
בזמן שבו אנחנו מכוונים את פירוש המילים, או כשאנו 

מתפללים במילים שלנו, בעברית פשוטה ועממית. 

כבר כתב רבינו יונה בסוף 'ספר היראה', "יתפלל בכל יום 
כפי צחות לשונו על כל חולי בני ישראל שיתרפאו, ועל 
הבריאים שלא יחלו ושינצלו מכל גוים ורוחות רעות" וכו'. 
וכתבו גם הרבה ראשונים אחרים ואחרונים, בעלי המוסר 
והיראה, שאדם צריך ואף חייב לפנות לקדוש ברוך הוא 
במילים שלו, בשפה שבה הוא רגיל לדבר, ולבקש ממנו 

כדבר בן אל אביו. 

על מה נתפלל? על הכל! 

על יראת שמים, על פרנסה להורים, על הבעיות שיש לנו 
עם החברים ועל הרצון לעבור לחדר אחר בפנימייה. אף 
בקשה אינה מצחיקה, אף תפילה אינה מיותרת. הקב"ה 
מאזין לכל מילה היוצאת מהפה שלנו, הוא מצפה לתפילות 

שלנו, ומקבל אותן ברחמים וברצון. 

בואו נתחזק בעניין הזה, בזמן שאנו הולכים ברחוב, מחכים 
בתור לרופא, או מחפשים ספר באוצר הספרים. תמיד נדבר 
אל הקב"ה, נבקש ממנו, נתחנן אליו, ובכך נחזק את הקשר 
לבורא העולם, את האמונה ואת הביטחון שכל המקרים 

הקורים עמנו, הם רצונו הטהור של הקדוש ברוך הוא. 

 

והשי"ת יקבל את תפילותינו ברצון 

העורך

 "אם חטפך היצר ב"סלח לנו" חטפהו 
 ב"ראה נא בעניינו",  חטפך ב"רפאנו"

 חטפהו ב"ברך עלינו" )הגר"א מוילנא(.

מרן בעל ה'אבי עזרי'
בשיחת מוסר וחיזוק

בין השעות 7:30 ל-10:30 בערב

 אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא
בדרכך לעלות מעלה מעלה.

 צוות מורחב של 'מוקד הישיבה'
לעזרתך בכל יום

בין השעות: 7:30-10:30 בערב
בטלפון: 073-7078388.

או בטל: 1800-20-18-18 שיחת חינם 



 יש לך שאלה?
הכתובת למכתבים ושאלות:

עלון הישיבה ת.ד. 43064 ירושלים
או בפקס: 077-5558983

הוא ניגש אלי לאחר השיחה בישיבה, כשהוא מהסס ונבוך, 
חושש לומר את אשר על ליבו. לאחר שהתעניינתי ודובבתי 
אותו מעט, הוא זרק את השאלה שהציקה לו: "אני לא 
מרגיש שאני כ"כ מצפה למשיח! הכל טוב לי, לומד טוב, 
יש לי בית ומשפחה נהדרים, הכל טוב, אז למה לחכות?"

זה מה שהציק לו לאחר שיחה בישיבה שנסובה על המצב 
הקשה של עם ישראל והצורך להיות בכלל מי שמצפים 

לגאולה. 

אז למה לחכות ולצפות כשהכל טוב לי - הוא שאל - אני לא 
מרגיש שאני מצפה לו כמו שאני אמור לצפות, וזה מפריע 
לי כי הרי זה מי"ג עיקרי האמונה, וזה אחד מהשאלות 

שואלים את האדם בבואו למרום – 'ציפית לישועה'?

הדת,  מיסודי  כולם  חלקים.  מכמה  מורכבת  התשובה 
אלו  סוערים  בימים  בפרט  בהם,  להתחזק  עלינו  וחובה 
לעורר  כפי שמרבים  כותלנו'  אחר  עומד  הוא  'הנה  של 

גדולי הדור שליט"א:

א.  עיקר הסיבה והחיוב לצפות לישועה, הוא כדי שיתרבה 
כבוד ה' בעולם. כפי שכל הפסוקים שאנו אומרים במלכויות 
שבתפילות ראש השנה, שכולם תפילה וציפיה להתגלות 

מלכותו יתברך על כל יושבי הארץ, והצער הגדול בראותנו 

את כבוד ה' מושפל בכל העולם, גם בין בני עמנו אשר 

רבים אינם שומרים מצותיו, וזו הסיבה העיקרית - וכמו 

שנשאל מרנא החפץ חיים: אם ימות המשיח הם ימים 

אשר נאמר עליהם שאין בהם חפץ משום שאין שכר ועונש, 

א"כ מדוע עלינו לצפות למשיח? והוא ענה, שאמנם נכון 

שאדם שהוא עמל בתורה ומצוות בעולם הזה מרוויח יותר 

מאשר ירוויח בזמן המשיח שאז אין לאדם כמעט שום 

ניסיון ואין הרבה מקום לבחירה החפשית משום שהכל 

יכירו את האמת, אולם בכל זאת צריך האדם לבקש את 

הגאולה משום שעל ידה יתרבה כבוד שמים יותר מאשר 

עתה, וזה כל מהות הבריאה לתקן עולם במלכות ש-די, 

ולכן זו עיקר הציפיה.

ב. פשוט הוא לכל מאמין כי המשיח בא יבא, ולפי הסימנים 

שאמרו חז"ל הרי אנו קרובים לכך עד מאד, וא"כ חובה על 

כל איש ישראל לדעת – כי הימים שאחר ביאת המשיח 

נקראים 'ימים אשר אין בהם חפץ' )קהלת יב, א( והיינו 

שלא יהיה יצר הרע ובחירה לטוב ולרע, ומה שיתפוס האדם 

לפני בא המשיח בחכתו, זה מה שיעמוד לו, והוא יהיה 

מהמאושרים שיזכו להסתופף בצילו של משיח. מי שלא 

יצפה לגאולה, יצטרך לחכות בסוף השורה הרחק, והבושה 

תהיה גדולה. מרנא החפץ חיים תיאר זאת במאמרו 'ציפית 

לישועה,' וכתב שאלו שיזכו יאירו פניהם, ובזה גם יהיו 

דרגות של אור, כל אחד לפי הזכויות שצבר, ואין לתאר 

שמחת ואושר הזוכים, ותוגת ויגון המאחרים. וכתב הח"ח 

שזו סיבה בפני עצמה לצפות למשיח, ולדאוג שהנה הוא 

בא וחייבים להתחזק ולהוסיף בעמל התורה וקיום המצוות.

ג. אורך הגלות, וריבוי החורבנות והצרות שעבר עם ישראל 

בכל חשכת הגלות הנוראה, ובפרט בימינו אנו שגברו הצרות 

עד מאד לכלל ולפרט, באסונות ומחלות וטרגדיות שתצלנה 

אזנים משמוע, זו סיבה לצפות לביאת המשיח כדי לזכות 

ואל  ובגשמיות,  ברוחניות  ישראל  בישועתן של  ולראות 

יאמר האחד, טוב לי וטובים חיי, שהרי ערבים כל ישראל 

כפי  והכלל,  הפרט  צרת  להרגיש  אחד  וכגוף  לזה,  זה 

שראינו בהנהגותיהם של גדולי הדורות כמה היו מצטערים 

ומתאבלים בצרת כל אחד ואחד אף הרחוק שאינו קרובם.

מעתה נאמר ונתכוון בכל לב – "עם כל זה אחכה לו בכל 

יום שיבא"!

לכבוד העלון הישיבה

שמי שמוליק, ואני בחור בשיעור ב' ישיבה 

קטנה, ב"ה אני מבין את הגמ' ללא קושי, 

ומצליח ואף נהנה בלימוד. אך ישנה בעיה 

שמאוד מטרידה אותי, והיא ה'זכרון'. 

בשנה שעברה למדנו מסכת שלמה, שיננתי אותה וחזרתי 

עליה, אך אינני מרגיש שהיא אכן קנויה בידי, קורה פעמים 

רבות שאני מנסה להיזכר בגמ' שלמדתי ואינני מצליח לזכור 

אותה. זאת תחושה נורא מתסכלת, האם כל עמלי לריק? 

האם אזכה להיות תלמיד חכם שבקי בכל התורה כולה?

מצפה לתשובתכם

שמוליק

שמוליק היקר! שאלותיך מהדהדות באוזניי, 

והן מספרות לי על שאיפותיך הנעלות ועל 

רצונך העז להיות אכן בקי בתורה הרחבה 

מיני ים.

אמנם אתה מציין שהנך אכן חוזר על לימודיך,  ראשית, 

אך דע לך שכך היא דרכה של תורה, לימוד וחזרה, לימוד 

וחזרה, וגם אם שיננת את המסכת כמה פעמים לא תזכור 

אותה לעולם, ובוודאי שברבות הימים תצטרך לחזור עליה 

שוב, כי כך היא דרכה של תורה, והחזרות לא רק משמרות 

את הלימוד אלא גם משביחות אותו, כי אינה דומה איכות 

הלימוד פעם ראשונה לאיכות הלימוד בפעמים הבאות.

וחזרת,  ושיננת  שלמדת  גמרא  שכל  לדעת  עליך  שנית, 
גם אם אינך זוכר אותה תמיד בכל הזדמנות שאתה חפץ 
להיזכר בה, היא בכל אופן קנויה אצלך, והיא לא נעלמה 
מעולם, חלילה לך לחשוב שעמלך הוא לריק, גם אם אינך 

מצליח לזכור תמיד את כל אשר למדת.

לימוד התורה בשונה מלימודים אחרים, הוא פועל בנפש והוא 
נחרט בנבכי הלב והמוח בצורה כזו שהרושם של הלימוד 
לימודי הבלי העולם, התועלת  ייעלם, בשאר  לא  לעולם 
היחידה שיש מהלימוד היא רק אם המידע שלמדת זמין לך 
בכל עת שאתה צריך אותו, ולכן אם אינך זוכר מה שלמדת, 
אין כל תועלת בלימודך, אך בלימוד התורה כאמור אי"ז כך, 
לעולם הוא יהיה חקוק בליבך, ובבוא העת והצורך תיזכר בו.

נגש עתה לשלב המעשי, ידועה לך אמרת חז"ל 'כל מילתא 
דלא רמיא עליה דאיניש לאו אדעתיה', פירוש דבריהם הוא 
שכל דבר שלא מוטל עליך, לא תזכור אותו. מפורסמים 
עולם שזכרו את אשר למדו באופן  גדולי  על  הספורים 
נפלא ביותר, ולעומת זאת לא הצליחו לזכור מספר טלפון 
או כתובת ואפילו של עצמם, והסיבה לכך היא פשוטה, ככל 
שהדבר יותר מעסיק את האדם והוא שקוע בו ראשו ורובו, 
כך ייקל עליו לזכור אותו. לכן אם הנך לומד את הגמ' או 
כל דבר אחר, אבל אינך שקוע בענין בכל מאודך, אלא אתה 
עושה זאת כלאחר יד, כאשר עוד עניינים מענייני העולם 
מעסיקים אותך ותופסים את מוחך, גם אם ברגע הלימוד 
אינך עסוק בהם באופן מעשי, בכל אופן יקשה עליך מאוד 

לזכור את תלמודך. אך אם הלימוד הוא כל עולמך, ובזה 

אתה מוצא את חפצך, וזה מה שתופס אותך, אין ספק כי 

ייקל עליך לזכור את אשר למדת.

אתן לך עוד שתי עצות מעשיות: א. כתיבה, פשוט לכתוב 

בראשי פרקים את סיכום הלימוד, שמעתי פעם בשם גדולי 

עולם שהכתיבה שווה כמה חזרות. ב. סימנים, באפשרותך 

לעשות לך סימנים תוך כדי הלימוד, שיזכירו לך את הסוגיות, 

המסקנות והשיטות. הסימנים יכולים להיות ראשי תיבות 

של נושא הסוגיא או של המ"ד שאמר את חידוש הדין 

המסוים. זה גם יכול להיות גימטריא של הנושא המרכזי 

בסוגיא, וכן הלאה ככל העולה על דעתך.

בהצלחה!

?

לתשומת לבך!
עקב התקנת המערכות הטלפוניות 
החדשות, בישיבות רבות הטלפונים 

 חסומים לחיוג מספרי 1-800.
  'מוקד הישיבה' זמין גם במספר רגיל:

.073-7078388 
 קיימת אפשרות שהמוקדנים

יתקשרו אליך בחזרה לפי בקשתך. 

לָמָה לחכות?
לָמָה לצפות?

!?אשר שאלת הרב ישראל ליוש

הרב בנימין בירנצוויג

 מחשבות
של בן עליה



הספינה הקטנה שרק לפני שעות אחדות שטה לה בשלווה 
על מימי הים הגדול, היטלטלה כעת מגל לגל כקליפת אגוז 
קלילה. הסיפון הוצף מים, לוחות הפלדה השמיעו גניחות איומות 

שנבלעו ברעש המים הגועשים.

"תחזיקו חזק!" צרח ר' אפרים לבני משפחתו. "הספינה עומדת 
להישבר כל רגע!"

הילדים הקטנים החזיקו במוטות הברזל, מועדים ונחבטים שוב 
ושוב. הם כבר לא מתלוננים על הכאבים ועל כמויות המים שהם 
בולעים, אינם שמים לב לקור הנורא ובגדיהם ספוגי המים. הם 
מתרכזים בלשרוד את הרגעים הבאים. אבל הים אינו מראה 
שום סימן של רגיעה, רק הספינה מתחילה להראות סימני כניעה 

לפרפורי הגלים השוצפים.

ר' אפרים מחזיק בעמוד, מבין עד כאב את העתיד להתרחש 
בזמן הקרוב מאוד. הספינה לא תוכל להחזיק מעמד עוד זמן 

רב. האסון הוא בלתי נמנע.

"תקראו שמע ישראל קינדערלא'ך!!" הוא צועק וקולו נשבר עם 
טלטולי הספינה. אין זמן להכיל את עוצמות הרגשות שהשתוללו 
אצלו כמו המים הזועפים, רחמי אב מול ים אכזרי שאינו מותיר 

בידו כל דרך לגונן על אהוביו.

מתוך קצף המים נפלט גופו הסחוף של ר' אפרים, הוא השתעל 
נמרצות, הביט סביבו וראה רק מים. שרירי גופו הרפויים הפכו 
את מלאכת השחייה לקשה ביותר. הוא התמסר לקצב הגלים, 
מניח להם להתוות את גורלו... הוא איבד את תחושת הזמן 
יחד עם תחושת הכיוון ולאחר שעה ארוכה, נחבט לפתע אל 

סלע קר ונוקשה.

בכוחות לא לו טיפס אל האי הסלעי, הצחיח וחסר החיים, יחף 
ורועד מקור נורא, חלוש ומעולף חושים. מזג האוויר הסוער לא 
גילה שום רחמים, וברק בוהק פגע היישר בקרקפתו החשופה. 

ר' אפרים השתטח ארצה חסר כוחות.

"ריבונו של עולם!" פרצה לפתע נהמה נוראה ממעמקי ליבו, 

"הנה, חלק ממשפחתי כבר איבדתי בעת הגירוש מספרד, כאשר 
עמדנו על נפשנו שלא להמיר את דתנו, למען כבוד שמך..." 
העלטה הסמיכה החזירה לו הד. "את השאר, איבדתי זה עתה 
במשברי הים. כעת אין לי לא בית, לא משפחה, לא רכוש ולא 
שום מקום לילך או לתלות בו תקווה" קולו גווע לרגע ותכף 
התחזק ביתר שאת: "אבל מה, לא יעזור שום דבר... גם אם 
אשאר ללא כלום, גם אם תיקח ממני את כל מה שחשבתי 
שקניתי בעולם הזה, אני לא אעזוב אותך לעולם! לא אפסיק 

מלהאמין בך אף לא לרגע אחד!" - - -

ישנם שני סוגי אנשים בעולם, סוג אחד שעלול להיות מוקף 
ייסורי איוב וצרות צרורות, אך לעולם לא יוכלו הסובבים אותו 
להכיר על פניו דבר מכל זה. תמיד יסתובב כשפניו מאירים 

וישותו משרה רוגע.

מאידך, יש גם כאלו שמשופעים בכל טוב העולם, ובכל זאת, 

פרצופם יהא חמוץ דרך קבע - אולי בגלל השכן שלפני עשרים 

שנה הילד שלו כשהלך לזרוק את הפח, טפטף כמה טיפות 

בחדר המדרגות...

איך בעצם יכול להתגלע כזה הבדל קוטבי בין אנשים? איך 

ייתכן שישנם אנשים מוגבלים גופנית שהם מאושרים ושמחים 

ותדיר יהיה החיוך מרוח על פניהם, ומאידך ישנם אנשים בריאים 

ומוכשרים שכל ימיהם הם מקשה אחת של סבל דמיוני?

לכן  הייסורים.  את  מקבלים  איך  תלוי  שזה  היא  התשובה 

הברייתא מכנה את הקניין הזה "בקבלת היסורין" ולא "ביסורין" 

כאתגר  ההתמודדות  את  מקבל  אדם  משום שכאשר  סתם. 

והייסורים שבאו עליו כאל משימה שהוטלה עליו משמים, אזי 

רוב הקושי הנפשי נעלם, והוא מנתב את כוחותיו לעמוד בפני 

עצם ההתמודדות.

ושנים  ימים  כאוסף  החיים  אל  ניגשים  כאשר  כן  שאין  מה 

שצריכים להתנהל על מי מנוחות, אזי כל קושי הוא תקיעה 

וכל התמודדות היא חוסר מזל ואסון נורא.

שתי דרכים פרושות לפני בחור הישיבה: או לצפות שהכל יהא 

מסודר על הצד הטוב ביותר: שיזכה ללמוד עם הבחור המובחר 

בשיעור; שהמשגיח יבין אל ליבו; שהאוכל יהא כלבבו; שהחברים 

יהיו לרוחו וכולי וגומר, כל אחד מן התנאים, כשאינם מתקיימים, 

הרי הם פוגעים ברצון ובמוטיבציה שלו לעלות ולהצליח.

דווקא  לאו  היסורין".  "קבלת  דרך  דרך התורה,  יש את  אבל 

ייסורי איוב וחוליים וצרות ח"ו, אלא עצם הנכונות להתמודד, 

לעלות על הר ה' ולהתמודד מול הרוחות המפריעות. והעקשן 

בקבלתו זו מול הקשיים, הוא יצליח.

לשון התוס' הידוע בכתובות )סג. ד"ה אדעתא דגברא רבה( 

"דרך הוא בהולך ללמוד שנעשה אדם גדול" מכוונת לעניין 

הזה, צריך להיות "הולך ללמוד" כלומר, להיות מוכן לקבל את 

הדרך הזו, כי אז נזכה לקנייני תורה ולצמוח "אדם גדול", בע"ה.

צריך עיון מה דאיתא בברכות דף ה' ע"א "אמר רבא ואיתימא רב חסדא  
אם רואה אדם שיסורין באין עליו יפשפש במעשיו וכו' פשפש ולא מצא 
יתלה בביטול תורה", וברש"י: "לא מצא עבירה בידו שבשבילה ראוין יסורין 

הללו לבא". 

וצריך עיון האם ביטול תורה אינו בכלל עבירה הוא הלא עובר הוא על לאו "ודברת בם - ולא 
בדברים בטלים", ומה ביאור דברי חז"ל לא מצא עבירה שבידו יתלה בביטול תורה. וביותר 

מהא דתנן "ותלמוד תורה כנגד כולם" וא"כ היה צריך לפשפש בו ראשון.

תשובות לצ"ע מעלון הקודם:

צ"ע מה שמצאנו בגמרא ר"ה דף יח. על אביי ורבא שהיו מצאצאי עלי, רבא שעסק בתורה 
חי ארבעים שנה, ואביי שעסק בתורה ובגמ"ח חי שישים שנה. וצריך עיון  ממנ"פ אם  
הגמ"ח יכול להיעשות ע"י אחרים מ"ט דאביי, הרי לימוד תורה קודם,  ואי אינו יכול 

להיעשות ע"י אחרים מ"ט דרבא, הרי מחויב לעשות גמ"ח. 

הבח"ה יוסף מונסה העיר דלא ברירא אם זה רבה או רבא ויש בזה מחלוקת גירסאות, 

ויעויין ביעב"ץ שם שדן בזה.

הבחורים החשובים דניאל דואני, שלמה לידרמן, יוסף מונסה, חיים מאיר ווסרמן, אשר 

וויס ועוד, תירצו: דאביי עשה את הגמ"ח בעצם לימוד התורה שלו שלימד לאחרים בחינם, 

וכדמצינו ג"כ שלימד לר"י ששכח תלמודו. 

הבחה"ח יעקב מנחם שמעיה, יהונתן נחמני, יהודה ורנר ועוד, תירצו: דהיא גופא, אביי 

עסק בגמ"ח כי זה היה אינו יכול להיעשות ע"י אחרים ורבא עסק בתורה כי זה היה יכול 

להיעשות ע"י אחרים אבל עכ"פ כיוון שבפועל אביי עסק בגמ"ח בשכר זה זכה לאריכות ימים.

אליהו מאיר פינקל תי' דאביי התכוין בת"ת גם למצוות חסד שהרי על ת"ת  הבחה"ח 

העולם מתקיים וזה גופא עמד לו לאריכות ימים.

תשובות רבות נוספות נתקבלו במערכת ע"י בחורים חשובים נוספים וקצר הגליון מהכיל 

את כולם ועוד חזון למועד..

הרב יעקב סירוטה
ייסוריםקנין תורה

וחיוך על הפנים

צריך עיון

"הם מתרכזים בלשרוד את 
הרגעים הבאים. אבל הים 
אינו מראה שום סימן של 

רגיעה, רק הספינה מתחילה 
להראות סימני כניעה 

לפרפורי הגלים השוצפים".

 הזוכים בהגרלה
  הבחה"ח שמואל שמחה בלוך בני ברק, 

 והבחה"ח  אשר וויס בני ברק.
 בין כותבי התשובות המובחרות תערך הגרלה

  על שני כרכי משנה ברורה בהוצאת 'דרשו' לשני זוכים 
)ב"כ לכ"א, חלקים לפי בחירת הזוכה(. 

שימו לב:  מספר הפקס הוחלף ומעתה יש לשלוח תשובות לפקס שמספרו: 077-5558983 . 
 תשובות שנשלחו בשבועיים האחרונים אל הגיעו ליעדן. מי ששלח תשובה בשבועיים האחרונים

מתבקש לשלוח אותה שוב למספר החדש. 

קנין כ"ד: בקבלת הייסורים



התהילה שלא נגנבה
מאת: יעקב א. לוסטיגמן

קולות ההתפעלות שנשמעו מסביב, צרבו בבשרי כמכוות 
אש: 'הם חסרי בושה', חשבתי לעצמי. 'לפני פחות משתי 
ואף אחד לא התלהב  דקות שאלתי את אותה השאלה, 
ממנה. אבל כששמעון קמינסקי שואל שאלה זה כבר משהו 
אחר, פתאום כולם מתלהבים מהשאלה המיוחדת כל כך. 
כי שמעון קמינסקי הוא למדן אמיתי, ואני בסך הכל בחור 

אפרורי וצדדי'. 

תאמינו או לא, אבל את השאלה ששמעון קמינסקי שאל 
עכשיו אני העליתי לפניו! נכון שהיא היתה מנוסחת בצורה 
שונה מעט. אולי קמינסקי חידד אותה, והציג אותה בצורה 
יותר למדנית, אבל זאת שאלה שלי! הוא שמע אותי שואל 
אותה, שיפץ מעט, הכניס שינויים קוסמטיים והציג אותה 

כאילו היתה פצצת אטום. 

כשאני שאלתי את השאלה, לא רק שהבחורים לא התלהבו. 
גם הר"מ, הוא לא שמע אותי בכלל. אבל כששמעון קמינסקי 
רק החל לדבר כולם השתתקו ביראת כבוד. מה הפלא, הרי 
שמעון קמינסקי הוא הלמדן של הישיבה, ואילו אני... אני 
סתם בחור. עוד אחד מהרחבה של התיירים. לי יש תפקיד 
מהצד,  להסתכל  צריך  אני  החיים,  במשחק  ברור  מאוד 
להשמיע קריאות התפעלות מדי פעם, ובסיומו של המופע 
למחוא כפיים לשחקנים הראשיים. אם אני אנסה להצטרף 
לצוות המנצח, לשאול שאלה יפה או לענות תשובה, אף 

אחד לא יתייחס אלי. 

נמאס לי כבר. אין לי כח למצב הזה. אני רוצה להיות למעלה, 
על הבמה. אני רוצה שקמינסקי יעמוד מהצד וימחא לי כף 
יגנוב לי את השאלות שלי, יעשה להן  בהתלהבות. שלא 

שיפוץ, ויגרוף את אהדת הקהל על חשבוני! 

אחרי השיעור אני אורז את החפצים שלי ועוזב את הישיבה 
הזאת. מה זה ההתנהגות הזאת? אני אוויר? 

משך שעה ארוכה התבוססתי במחשבות העגומות שהציפו 
אותי. משקעים של תקופה ארוכה מאוד עלו בבת אחת 
עצב.  מלא  שאני  הרגשתי  אותי.  להטביע  ואיימו  לראשי, 
דכדוך משתק עטף אותי, האט את קצב הנשימה שלי, ואיים 

לבלוע אותי אל תוכו. 

את עיקר הכעס הפניתי כלפי שמעון קמינסקי. הצבוע הזה. 
הלמדן של הישיבה שמעניק משמעות חדשה ועמוקה מאי 
יודע  הוא  אם  מה  אז  ספרים'.  נושא  'חמור  לביטוי  פעם 
ללמוד? אז מה אם יש לו זיכרון יוצא דופן ותפיסה מהירה 
של נושאים חדשים? יופי! אז הוא בחור מוכשר. אבל למה 
יום  כל  שואל  הוא  החברים?  של  מהכישרונות  גם  לגנוב 
שאלות חזקות, יש לו פעמיים בשבוע חידושים יוצאי דופן. 
אני הצלחתי פעם אחת לשאול שאלה יפה, פעם אחת!! הוא 

לא יכול לפרגן לי את הכבוד שמגיע לי? 

צבוע! הוא כל היום לומד בקול שכולם יראו. מחייך לכל אחד 
מלמעלה למטה, כאילו אנחנו, פשוטי העם, צריכים לומר לו 
תודה על כך שהוא מתאמץ למתוח את השפתיים ולעשות 
צורה של חיוך כשהוא רואה אותנו. הוא תמיד רץ ללמוד עם 
הבחורים החלשים, שכולם יראו שהוא עוזר לחלשים. אבל 
כשמגיע רגע האמת, רגע המבחן, מסתבר שהוא לא שווה 
כלום. שהכל רק הצגה אחת גדולה. האמת? זה בכלל לא 
מפתיע, תמיד הרגשתי משהו צבוע בחיוך שלו ובהתייחסות 

שלו אלי ולחברים האחרים. 

אבל רק אני הרגשתי בזה. חוץ ממני כולם פה מעריצים 
גדולים שלו. בכל פעם שיש להם חידוש הם באים אליו 
ישר  רצים  הם  שאלה  להם  כשיש  אותו,  להם  שיאשר 
לקמינסקי שיתלהב ממנה כביכול, ויפרגן להם מילה טובה. 

השיעור הסתיים, רוב הבחורים יצאו להתארגן לתפילת מנחה. 
שמעון קמינסקי עדיין מסכם במהירות במחברת שלו את 
דברי הר"מ, משתדל לסיים בהקדם כדי שלא לאחר לתפילה. 
קמתי ממקומי, מתוך מטרה להגיע אליו ולהתעמת אתו. מה 
הוא חושב לעצמו? ככה לגנוב את השאלה שלי ולגרוף את 
התהילה שלא מגיעה לו? יש לו מספיק כבוד, המעמד שלו 
בישיבה מספיק חזק. הוא לא צריך לדרוך על אחרים כדי 

להשיג עוד. מותר לו לפרגן גם לי ולכל אחד אחר. 

טפיחה חברית על השכם גרמה לי להסתובב אחורה. יחזקאל 
חייך אלי בהנאה: "ראית איך כולם התלהבו מהשאלה שלך? 
באמת כל הכבוד. שינית את כל כיוון הלימוד שלנו בסוגיה. 
"באמת,  אליו:  הצטרף  ליד  שעבר  אליעזר  גם  אשריך!". 
סרולוביץ, כל הכבוד. אחרי שקמינסקי הסביר את השאלה 

שלך, התברר שממש הפלת פצצת אטום". 

שאני  אותה שאלה  את  שאל  שהוא  לב  "רגע, שמתם   -
שאלתי שתי דקות קודם"? 

- "בוודאי", השיבו לי השניים בפליאה. "קמינסקי עצמו אמר 
מיד שהוא רק מסביר את השאלה שלך". 

- "אז בעצם הוא בא לעזרתי והסביר את השאלה שלי". 

- כן. ברור! למה? זה לא מה שאתה התכוונת לשאול? 

- "זה כן. אבל... טוב לא משנה. תודה רבה לכם על הפרגון. 
בהחלט מרגש אותי שזכיתי לשאול כזאת שאלה שהפכה 
את הכיוון של הסוגיה. ה' עשה אתי חסד כשזיכה אותי 

לשאול שאלה חזקה כל כך". 

מסתבר  ומבולבל.  נבוך  כשאני  השיעורים  מחדר  יצאתי 
שבסופו של דבר אף אחד לא גנב לי את השאלה. אני, מרוב 
כעס על קמינסקי שמעז לשאול את השאלה שלי, כבר לא 
מבהיר  שהוא  איך  ולא שמעתי  דבריו,  להמשך  הקשבתי 

שבעצם הוא רק הסביר את השאלה שלי. 

בחוץ המתינו לי עוד שני בחורים ששיבחו אותי על השאלה 
נוספות. השיא  היפה, ואחרי מנחה קיבלתי כמה תגובות 
הגיע יומיים לאחר מכן כשראש הישיבה בכבודו ובעצמו 
עצר לידי ואמר לי שהוא שמע מהר"מ את השאלה שלי. 
ראש הישיבה אמר שאפשר כבר עכשיו לראות שממני יצא 

תלמיד חכם גדול, ואני, אני זרחתי מאושר. 

באמת כל הכבוד לשמעון קמינסקי שככה בא לעזרתי, הסביר 
את השאלה שלי בצורה למדנית יותר וכך בעצם הפך אותה 
לפורצת דרך. אלמלא הוא, זו היתה סתם שאלה בעלבתית 

שאיש לא מתייחס אליה ברצינות. 

אחד  לכל  מחייך  תמיד  נהדר.  בחור  הוא  קמינסקי  בכלל 
בחביבות, עוזר לחלשים, נותן לכל אחד להרגיש שווה ערך 
אליו, למרות שהוא הלמדן של הישיבה. הוא לא נותן לתחרות 
להשתלט עליו ועל המידות הטובות שלו. אין ספק שממנו 
באמת יצא ראש ישיבה גדול. הוא גם מבין לנפש האדם, 
וזה מה שבעצם עזר לו להבין את השאלה שלי לעומקה, 

כשכולם חשבו שאני סתם מדבר שטויות. בהחלט שווה 
לעקוב אחריו כדי לראות איך הוא מתפתח במשך השנים, 

ואיך הוא הופך לאחד מגדולי הדור הבא. 

בעומק ההכרה שלי החלה להכות שורשים תובנה חדשה. 
היא צמחה והתרחבה, ולקח זמן עד שהצלחתי לגבש אותה 
ולהסביר אותה במילים. התובנה הזאת נבנתה מהיחס ההפוך 

שלי להתנהלותו של שמעון קמינסקי. 

כשאני חשבתי שקמינסקי 'גנב' לי את השאלה שלי, כעסתי 
עליו. שפטתי אותו לרעה, והסתכלתי עליו ב'עין עקומה'. הוא 
מחייך לבחורים? זה 'מלמעלה למטה', מתוך יהירות וגאווה. 
הוא עוזר לחלשים? זה כדי שכולם יראו שהוא בחור טוב 
ורגיש. הוא יודע ללמוד? זה בגלל שהוא תחרותי שלא יכול 

לפרגן לאחרים להצליח יותר ממנו. 

אבל כשהבנתי שקמינסקי הביא לי כבוד עצום, כשהראש 
כל  פתאום  קמינסקי,  שמעון  בזכות  אותי  שיבח  ישיבה 
אני  עכשיו  לחלוטין.  שונה  פרשנות  קיבלו  שלו  המעשים 
כבר חושב שהוא צדיק נסתר. הוא מבין לנפש האדם, והוא 

בוודאי עתיד להיות אחד מגדולי הדור הבא. 

אז איפה האמת? איזו משתי הדרכים נכונה יותר לשפוט את 
מעשיו של קמינסקי? האם הוא באמת גאוותן חסר בושה, 

או שהוא אחד מגדולי הדור הבא? 

חזקת  יש  יהודי  לכל  לא משנה.  בכלל  היא שזה  האמת 
כשרות, גם לשמעון קמינסקי, במיוחד שהוא תלמיד חכם. 
בוודאי שהדרך הנכונה לשפוט את מעשיו היא באמצעות 
הסתכלות חיובית. הוא באמת בחור יוצא דופן שאוהב לעזור, 

מחייך לכולם, תמיד כיף לדבר איתו וכו'. 

אבל מה שיותר חשוב זה מה שלמדתי על עצמי ועל כושר 
השיפוט שלי. מסתבר שכשאני שופט בני אדם, אני בדרך כלל 
עושה את זה בהתאם לדעתי עליהם ולא בצורה אובייקטיבית 
למעשים שלהם. אותו המעשה בדיוק, אם הוא נעשה על 
ידי אדם שאני אוהב ומעריך, ייחשב בעיני למעשה של טוב 
לב ויראת שמים, ואם יבוצע על ידי אדם שאני כועס עליו 

או שונא אותו, יקבל צבע שונה לחלוטין. 

המסקנה שלי מהסיפור הזה היא מאוד ברורה. אני מאוד 
משתדל לא לשפוט אנשים אחרים לרעה, ואם נראה לי 
לרגע שפלוני עשה מעשה כזה או אחר מתוך שיקולים לא 
ראויים, אני עוצר לרגע, ונזכר שבעצם ייתכן שאני שופט 

אותו בצורה שגויה לחלוטין. 
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ספור
מחיי

הישיבה

לתשומת לבך
עקב התקנת המערכות הטלפוניות 
החדשות, בישיבות רבות הטלפונים 

 חסומים לחיוג מספרי 1-800.
  'מוקד הישיבה' זמין גם במספר רגיל:

.073-7078388 
 קיימת אפשרות שהמוקדנים

יתקשרו אליך בחזרה לפי בקשתך. 

בין השעות: 7:30-10:30 בערבבין השעות 7:30 ל-10:30 בערב
או בטל: 073-7078388   שיחת חינם 


